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 المستخلص:

هدفت هذه الدراسة إلى تعرف مدى إسهام أبعاد الانهزام النفسي في التنبؤ بالاتجاه نحو 

التحرش الجنسي، وكذلك معرفة الفروق بين مرتفعي ومنخفضي الاتجاه نحو التحرش 

الجنسي في الانهزام النفسي، ومدى اختلاف ديناميات الشخصية والبناء النفسي للحالة الأكثر 

الجنسي والأقل اتجاها نحو التحرش الجنسي من منظور الدراسة اتجاها نحو التحرش 

( طالبا من طلبة الجامعة الذكور، بينما عينة 320الكلينيكية، وتكونت عينة الدراسة من )

الدراسة الكلينيكية من الحالات الطرفية، واشتملت أدوات الدراسة، مقياس الانهزام النفسي، 

الباحثة، بالإضافة رلى الأدوات الكلينيكية وهي والاتجاه نحو التحرش الجنسي إعداد 

استمارة المقابلة الشخصية ومجموعة من لوحات الذات، وتوصلت نتائج الدراسة إلى وجود 

علاقة ارتباطية دالة موجبة بين الانهزام النفسي والاتجاه نحو التحرش الجنسي، إمكانية 

من خلال معرفة درجاتهم في أبعاد  التنبؤ بالاتجاه نحو التحرش الجنسي لدى أفراد العينة

الانهزام النفسي، وجود فروق دالة إحصائيا بين مرتفعي ومنخفضي الاتجاه نحو التحرش 

الجنسي في الانهزام النفسي لصالح مرتفعي الاتجاه نحو التحرش الجنسي، وقد اتفقت النتائج 

ي في أبعاد الانهزام النفس الكلينيكية مع النتائج السيكومترية إلا أنها بينت العلة في إسهام

 . التنبؤ بالاتجاه نحو التحرش الجنسي

 

 

 

 

 

 

 



Psychological Defeatism as a Predictor of The Attitude Towards 

Sexual Harassment Among Male University Students A 

psychometric - Clinical Study 

Abstract: 

The study aims at identifying contribution of psychological defeatism 

dimensions in predicting attitude towards sexual harassment, as well 

as the differences between individuals with high and low attitudes 

towards sexual harassment in Psychological defeatism and the 

differences of personality dynamics and psychological structure of the 

two extremes of attitude towards sexual harassment from the 

perspective of clinical study.Sample of the study consisted of (320) 

student of male university students, while the sample of the clinical 

study of extreme cases. The tools of the study included the 

Psychological defeatism scale and attitude towards sexual 

harassment scale prepared by the researcher. Clinical tools included 

the interview and a group of T.A.T charts. The study results indicated: 

there is a statistically significant positive correlation between 

Psychological defeatism and attitude towards sexual harassment, it 

can be predicted of attitude towards sexual harassment among 

individuals of the sample through identifying their scores in 

dimensions of Psychological defeatism, there are statistically 

significant differences between individuals with high and low 

attitudes towards sexual harassment in Psychological defeatism 

favoring individuals with positive attitude. The clinical results coincide 

with psychometric results, but clinical results showed the cause of 

contribution of psychological defeatism dimensions in attitude 

towards sexual harassment. 

 


